

ROK CZTERDZIESTY TRZECI

ZESZYT TRZECI

RUCH PRAWNICZY  
EKONOMICZNY  
i SOCJOLOGICZNY

ORGAN  
UNIwersytetu im. A. Mickiewicza  
I Akademii Ekonomicznej  
w Poznaniu

KWARTAŁ TRZECI

WARSZAWA—POZNAŃ 1980  
PAŃSTWOWE WYDAWNICTWO NAUKOWE

## KOMITET REDAKCYJNY

### Redaktorzy

Stanisław Kowalski (zastępca redaktora naczelnego), Anna Michalska (sekretarz redakcji), Alfred Ohanowicz (redaktor naczelny), Stanisław Smoliński (zastępca redaktora naczelnego), Stanisław Wierchosławski

### Członkowie

Wiktor Jaśkiewicz, Seweryn Kruszczyński, Andrzej Kwilecki, Adam Łopatka, Władysław Markiewicz, Teresa Rabska, Zbigniew Radwański, Aleksander Ratajczak, Tadeusz Szczurkiewicz, Jacek Trojanek, Wacław Wilczyński, Franciszek Wróblewski, Zbigniew Zakrzewski

### Adres Redakcji

ul. Czerwonej Armii 90, 60-809 Poznań, Coll. Iuridicum UAM  
pokój 6, tel. 69-92-51, w. 290

Printed in Poland

PAŃSTWOWE WYDAWNICTWO NAUKOWE — ODDZIAŁ POZNAŃ

Wydanie I. Nakład 1564+116 egz. Ark. wyd. 23,25. Ark. druk. 19,125+2 wkł.  
Papier druk. sat. kl. V, 70 g, 70×100 cm. Oddano do składania 16 VI 1980.  
Podpisano do druku 18 XI 1980 r. Druk ukończono w listopadzie 1980 r. Zam.  
nr 466/32. T-3/606. Cena zł 30,—

DRUKARNIA UNIwersytetu IM. A. MICKIEWICZA POZNAŃ, UL. FREDRY 10

## SPIS TREŚCI

<i>Jubileusz 70-lecia urodzin i 35-lecia pracy naukowej profesora doktora Witalisa Ludwiczaka (Stanisław Sołtysiński)</i> . . . . .	1
Adiunkt Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr habil. Bogdan Błażejczak, <i>Umowa zawarta między narzeczonymi o nabycie spółdzielczego prawa do lokalu</i> . . . . .	7
Prof. Uniwersytetu Warszawskiego, dr Jerzy Jakubowski, <i>Z problematyki prawnej kapitalistycznych przedsiębiorstw międzynarodowych</i> . . . . .	19
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr habil. Marian Kępiński, <i>Wzory zdobnicze (przemysłowe) w świetle konwencji międzynarodowych</i> . . . . .	33
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Andrzej Koch, <i>Umowa franchisingowa</i> . . . . .	49
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr habil. Józef Sobkowski, <i>Stosowanie prawa materialnego w sądownictwie polubownym według kodeksu postępowania cywilnego i regulaminów Kolegium Arbitrów przy Polskiej Izbie Handlu Zagranicznego</i> . . . . .	69
Asystent Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, mgr Marek Sokółowski, <i>Współczesne koncepcje amerykańskie w dziedzinie wyboru prawa właściwego na przykładzie zobowiązań deliktowych (przeгляд doktryny i orzecznictwa)</i> . . . . .	83
Prof. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr habil. Stanisław Sołtysiński, <i>Problem dumpingu z „krajów o gospodarce kontrolowanej przez państwo” w ustawodawstwie Stanów Zjednoczonych Ameryki</i> . . . . .	101
Prof. Uniwersytetu im. M. Kopernika w Toruniu, dr habil. Leopold Stecki, <i>Umowa zlecenia a prowadzenie cudzych spraw bez zlecenia</i> . . . . .	127
Prof. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr Andrzej Wąsiewicz, <i>Grupowe ubezpieczenie rodzinne na życie, jego rola i znaczenie gospodarczo-społeczne</i> . . . . .	147
Doc. Uniwersytetu im. A. Mickiewicza w Poznaniu, dr habil. Feliks Zedier, <i>Z rozważań nad kompetencją sądów w sprawach rodzinnych</i> . . . . .	165
 <i>Jubileusz pracy naukowej profesora doktora Zbigniewa Zakrzewskiego (Zdzisław Krasieński, Halina Szulce)</i> . . . . .	 177
Prof. Akademii Ekonomicznej w Katowicach, dr Teodor Kramer, <i>Rozwój nauk handlowych w Polsce Ludowej — rola i miejsce ośrodka poznańskiego</i> . . . . .	183
Prof. Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, dr Janusz Piasny, <i>Zróżnicowanie poziomu życiowego w rodzinach polskich</i> . . . . .	191
Prof. Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, dr Zdzisław Krasieński, <i>Procesy konsumpcji w ujęciu przestrzennym i metodyka ich badań</i> . . . . .	211
Prof. Uniwersytetu Łódzkiego, dr Jerzy Dietl, <i>Informacja i badania marketingowe jako podstawa podejmowania decyzji</i> . . . . .	229

Doc. Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, dr Halina Szulce, <i>Rynek rolny, jego funkcja i rola w sterowaniu produkcją.</i> . . . . .	247
Prof. Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, dr Zbigniew Gługiewicz, <i>Problemy modelowej organizacji transportu w obsłudze handlu wewnętrznego.</i> . . . . .	257
Doc. Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, dr Ryszard Gałęcki, <i>Powiązania między turystyką i handlem.</i> . . . . .	267
Doc. Akademii Ekonomicznej w Poznaniu, dr habil. Marek Brojerski, <i>Wybrane problemy analizy działalności przedsiębiorstwa handlowego.</i> . . . . .	277
<i>Rozwój nauczania akademickiego w zakresie dyscyplin handlowych w Poznaniu</i> (Ryszard Gałęcki) . . . . .	291

## CONTENTS

<i>The 70-th Anniversary and 35 Years of Research Work of Professor Dr. Witalis Ludwiczak (Stanisław Sołtysiński)</i>	1
Dr. habil. Bogdan Błażejczak, Adjunct at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Agreement on Rights Acquirement to Co-operative Dwelling Between the Engaged Couple.</i>	7
Dr. Jerzy Jakubowski, Professor at the Warsaw University, <i>From Legal Problems of Multinationals.</i>	19
Dr. habil. Marian Kępiński, Adjunct at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Decorative (Industrial) Patterns in the Light of International Conventions.</i>	33
Dr. Andrzej Koch, Decent at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Franchise Agreement.</i>	49
Dr. habil. Józef Sobkowski, Docent at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Using Substantive Law in Conciliation Judicature According to the Civil Proceedings Code and Regulations of the Arbitrage College of the Polish Chamber of Foreign Trade.</i>	69
Marek Sokołowski, Assistant at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Contemporary American Concepts in the Sphere of Proper Rights Exemplified by Delict Recognizance (Review of Doctrines and Jurisdiction).</i>	83
Dr. Stanisław Sołtysiński, Professor at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>A Problem of Dumping from Countries with State Controlled Economies' in the Jurisdiction of the United States of America</i>	101
Dr. Leopold Stecki, Professor at the Mikołaj Kopernik University in Toruń, <i>Commission Agreement and Running Other People's Affairs without Commission.</i>	127
Dr. Andrzej Wąsiewicz, Professor at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>Group Family Life Insurance — Its Role and Socio-Economic Importance.</i>	147
Dr. habil. Feliks Zedier, Docent at the Adam Mickiewicz University in Poznań, <i>On Competence of Courts in Family Cases.</i>	165
<i>Jubilee of Professor Dr. Zbigniew Zakrzewski's Research Work (Zdzisław Krasiński, Halina Szulce).</i>	177
Dr. habil. Teodor Kramer, Professor at the Academy of Economics in Katowice, <i>Development of Commercial Sciences in People's Poland — the Place and Role of Poznań.</i>	183
Dr. habil. Janusz Piasny, Professor at the Academy of Economics in Poznań, <i>Life Conditions Differentiation in Polish Families.</i>	191
Dr. habil. Zdzisław Krasiński, Professor at the Academy of Economics in Poznań, <i>Spatial Approach to Consumption Processes and Methodics of Their Examination.</i>	211
Dr. habil. Jerzy Dietl, Professor at the Łódź University, <i>Marketing Information and Research as a Basis of Decision Taking.</i>	227

Dr. habil. Halina Szulce, Docent at the Academy of Economics in Poznań, <i>Agricultural Market, Its Functions and Role in Production Steering.</i>	247
Dr. habil. Zbigniew Gługiewicz, Professor at the Academy of Economics in Poznań, <i>Problems of Model Organization of Transports in Service of Domestic Trade.</i>	257
Dr. Ryszard Gałęcki, Docent at the Academy of Economics in Poznań, <i>Connections Between Tourism and Trade.</i>	267
Dr. habil. Marek Brojerski, Docent at the Academy of Economics in Poznań, <i>Selected Problems of Analysis of Trade Enterprise Activities.</i>	277
<i>The Evolution of Academic Teaching in the Scope of Commercial Disciplines in Poznań</i> (Ryszard Gałęcki).	291

## СОДЕРЖАНИЕ

<i>70-летний юбилей со дня рождения и 35-летний юбилей научного труда проф. д-ра Виталиса Людвичака (Станислав Солтысиньски)</i>	1
Адьюнкт Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р (habilitatus) Богдан Блажейчак, <i>Договор, заключенный между женихом и невестой о приобретении кооперативного права на квартиру</i>	7
Проф. Варшавского Университета, д-р Ежи Якубовски, <i>Из юридической проблематики капиталистических международных предприятий</i>	19
Адьюнкт Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р (habilitatus) Мариан Кемпиньски, <i>Декоративные образцы (промышленные) на фоне международных конвенций</i>	33
Доц. Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р Анджей Кох, <i>Договор, связанный с франшизой</i>	49
Доц. Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р (habilitatus) Юзеф Собковски, <i>Применение материального права в системе третейских судов по кодексу гражданского процесса и уставам коллегии арбитров при Польской внешнеторговой палате</i>	69
Ассист. Университета им. А. Мицкевича в Познани, мгр Марек Соколовски, <i>Современные американские концепции в области выбора надлежащего закона на примере деликтных обязательств (обзор доктрины и судебной практики)</i>	83
Проф. Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р Станислав Солтысиньски, <i>Проблема демпинга из „стран с хозяйством контролируемым государством" в законодательстве Соединённых Штатов Америки</i>	101
Проф. Университета им. Н. Коперника в Торуне, д-р Леопольд Стецки, <i>Договор подряда и ведение чужих дел без поручения</i>	127
Проф. Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р Анджей Вонсевич, <i>Групповое семейное страхование жизни, его роль и общественно-экономическое значение</i>	147
Доц. Университета им. А. Мицкевича в Познани, д-р (habilitatus) Феликс Зедлер, <i>Из рассуждений о компетенции судов в области семейного дела</i>	165
<i>Юбилей научного творчества проф. д-ра Збигнева Закиевского (Здзислав Красиньски, Халина Шульце)</i>	177
Проф. Экономической академии в Катовице, д-р (habilitatus) Теодор Крамер, <i>Развитие торговых наук в Народной Польше — роль и место познанского центра</i>	183
Проф. Экономической академии в Познани, д-р (habilitatus) Януш Пиасны, <i>Дифференциация жизненного уровня в польских семьях</i>	191
Проф. Экономической академии в Познани, д-р (habilitatus) Здзислав Красиньски, <i>Процессы потребления в пространственном понимании и методика их исследований</i>	211
Проф. Лодзинского Университета, д-р (habilitatus) Ежи Дитль, <i>Информация и маркетинговые исследования как основа принятия решений</i>	227

Доц. Экономической академии в Познани, д-р (habilitatus) Халина Шульце, <i>Сельскохозяйственный рынок, его функция и роль в управлении производством</i> . . . . .	247
Проф. Экономической академии в Познани, д-р (habilitatus) Збигнев Глугевич, <i>Проблемы модельной организации транспорта в обслуживании внутренней торговли</i> . . . . .	257
Доц. Экономической академии в Познани, д-р Ришард Галецки, <i>Взаимосвязь между туризмом и торговлей</i> . . . . .	267
Доц. Экономической академии в Познани, д-р (habilitatus) Марек Броерски, <i>Избранные проблемы анализа деятельности торгового предприятия</i> . . . . .	277
<i>Развитие обучения на уровне вузов в области торговых дисциплин в Познани (Рышард Галецки)</i> . . . . .	291